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El Govern té sobre la taula la
construcció d’una planta de fa-
bricació de prototips de microxips
al costat del Sincrotró Alba, a
Cerdanyola. Així ho anunciava el
president de la Generalitat, Pere
Aragonès, en una visita que feia al
Cercle d’Economia el passat 30 de
maig. Segons explicava, el projecte
“requereix una inversió de 300 mi-
lions d’euros, que hi són, perquè
els fons europeus els poden oferir”.

En aquest sentit, el president
destacava que aquest pas per-
metrà que “aquells semiconduc-
tors que es fabricaran global-
ment es dissenyin i es prototipin
a Catalunya”. “Tenim l’ambició de
jugar un paper protagonista en la

imprescindible reindustrialitza-
ció europea”, afegia. I és que, se-
gons fonts del Govern, la planta
seria “crítica” per reforçar l’eco-
sistema de xips.

Qui gestiona els fons europeus
Next Generation, però, és el go-
vern espanyol. Per tant, la pilota
estaria a la seva teulada, ja que les
mateixes fonts de la Generalitat
asseguren que el projecte està
llest, amb els terrenys a Cerda-
nyola localitzats i a l’espera del pas
de l’executiu espanyol.

VEUS A FAVOR
Des de l’Ajuntament de Cerda-
nyola valoren “molt positiva-
ment” aquest anunci. “Entenem
que la notícia és fruit de l’intens
treball que s’ha fet en els darrers
anys des del Consorci del Parc de
l’Alba per posicionar Cerdanyola
com una ciutat productora de si-

nergies i d'intercanvis, mirant
d’aprofitar totes les potencialitats
que ens ofereixen les diferents ins-
titucions científiques i tecnològi-
ques que hi ha al municipi”, de-
tallen en declaracions a Línia
Vallès. “És, per tant, un important

pas més en la consolidació de Cer-
danyola com a ciutat del conei-
xement”, afegeixen.

Mentrestant, des de Fem Va-
llès, una associació formada per
diferents empreses de la co-
marca que treballa per la pro-
moció del territori, diuen que no

tenen un posicionament al res-
pecte, però consideren que “la
música sona bé”.

VEUS EN CONTRA
D’altra banda, REFEM el Centre
Direccional no s’ha mostrat tan afí
a l’arribada d’aquesta planta de fa-
bricació de prototips de microxips.
“Entenem que mentre no es resol
el contenciós administratiu in-
terposat per la nostra entitat i
ADENC, cal una moratòria a
qualsevol projecte”, diuen en de-
claracions a Línia Vallès. I és
que cal recordar que el gener del
2022 presentaven una demanda
al Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya per intentar aturar la
construcció, tal com està previs-
ta, d’un macrobarri en aquest es-
pai, on ara també es vol fer aques-
ta planta de microxips.

Segons Àngel Gastón, secretari

de l’entitat, tindrien informes tèc-
nics que donarien validesa als
seus arguments en contra del Di-
reccional, que ara estarien en
mans d’un jutge. “El pròxim dia 12
de juliol els nostres pèrits compa-
reixeran a la Sala del Contenciós,
que ha admès les quatre al·lega-
cions presentades”, avança Gastón.

ALTRES PROJECTES A LA ZONA
Finalment, cal recordar que el
Parc de l’Alba també acollirà el
Centre de Processament de Dades
més gran de Catalunya. Les ins-
tal·lacions començaran a cons-
truir-se a finals d’aquest any a l’a-
vinguda de la Ciència, on ja hi ha
ubicades altres grans empreses.

En aquest sentit, aquesta zona
és un pol d’atracció perquè té ac-
cés directe a l’AP-7 i està a tocar
d’edificis i d’equipaments destinats
a la recerca i a la innovació.

El Parc de l’Alba, on la Generalitat vol construir la planta de prototips de microxips. Foto: Incasòl

Il·lusió i recels pelsmicroxips
» El Parc de l’Alba de Cerdanyola podria acollir una planta de fabricació de prototips de microxips

» L’Ajuntament i les empreses ho valoren positivament, però les entitats contràries al Direccional, no

El projecte està a
l’espera de rebre fons
europeus per poder
tirar endavant

Olga García
CERDANYOLA

A fons
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Aquests dies, informar-
se sobre l’actualitat po-

lítica és una mena de
tortura autoinfligida. Quin drama tot i
quina desesperança. Cafè i al lío perquè
la feinada que ens espera a totes les
trinxeres serà immensa. No ens podem
permetre el pessimisme perquè ens hi
va la vida.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

La presidència del Par-
lament [de les Illes Ba-

lears] en mans de feixis-
tes, atacar el català, perseguir docents,
“violència intrafamiliar”, antifeminis-
me, racisme i xenofòbia, punitivisme,
turisme fins a l’infinit per xuclar enca-
ra més aquesta terra. Això han pactat.
Ens trobaran als carrers.

@NeusTB_

Una cosa. En política
los pactos son absolu-

tamente legítimos, tam-
bién las estrategias, la picardía, el farol
y el as en la manga. Pero hay algunas
cosas que, aunque entren dentro de las
reglas, son veneno para el prestigio de
la política. Y una de ellas es mentir con
descaro.

A Catalunya hi viuen
[més de] 235.000 mar-

roquins [segons dades
de l’Idescat del 2022], la immensa ma-
joria dels quals es lleven cada dia a les
sis del matí per fer una feina de merda
i portar calés a una família que s’esti-
men tant com tu la teva. Penseu-hi una
mica abans de dir segons què.

@PunsodaRicart@apuente@juliahumet

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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El PSC accedeix a l’alcaldia de Ripollet en unes
eleccions marcades per l’absència d’Osuna1

2
Carlos Cordón (PSC) aconsegueix 
la majoria absoluta a Cerdanyola

Cau la participació a Cerdanyola, 
Barberà i Ripollet

Luís Tirado, nou alcalde de Ripollet: 
“Ens ho mereixem”

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

El PSC de Xavier Garcés manté l’alcaldia a
Barberà, amb el mateix nombre de regidors

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Aquest article sortirà pu-
blicat quan ja hauran
passat les eleccions mu-

nicipals i ja s'haurà anat arribant
a acords, coalicions, majories,
component nous ajuntaments...
Deixem enrere una precampa-
nya i una campanya electoral en
les quals hi ha hagut de tot i més.

A Ripollet, per exemple, hem
tingut arrencades i tapades de
cartells, dos partits d'extrema
dreta amb els quals vam haver de
compartir espais i debats, en-
ganxada de papers al local amb
missatges feixistes... Esquerra
Republicana, a la zona metropo-
litana, segurament hi ha de des-
tinar un punt més d'esforç que en
altres zones, i això encara dona
més valor a la feina que s'hi fa.

Aquest és el primer cop que
he participat en una campanya
electoral des del principi, després
de quatre anys formant part de
la secció local, i he de donar fe de
la duresa, de la feina que com-
porta i dels molts esforços que ha
de fer un grup de gent que no-
més ho fa per vocació, per con-
vicció i per defensar uns ideals i
unes creences, però, sobretot, per
millorar la ciutat on viuen i vo-
len seguir vivint en el futur.

He après molt de les com-
panyes i companys ja curtits en
mil batalles, he compartit noves
experiències amb els princi-
piants com jo i he conegut mol-
tíssima gent nova. He hagut d'a-
prendre a debatre, oratòria,
funcionament de l'administra-
ció pública i moltes altres coses
que mai m'hauria imaginat.

El fet de parlar amb les enti-
tats culturals i esportives, asso-
ciacions de veïns, empreses i, so-
bretot, amb les veïnes i veïns és
una experiència molt gratifi-
cant. Descobreixes zones de la
teva ciutat om només hi has es-
tat de pas, descobreixes persones
molt interessants i escoltes idees
i problemes relacionats amb la
teva població que no tenies pre-
sent o que no havies pensat mai.

A mi, personalment, m'ha
fet adonar que moltes ripolle-
tenques i ripolletencs estan or-
gulloses de viure a la seva ciu-
tat, que es preocupen per Ri-
pollet i busquen com ajudar per

tenir un millor futur tant per a
ells com per a la seva família.
Tenia la idea predeterminada
que molts potser hi estaven a
disgust, que no tenien un sen-
timent d'arrelament a Ripollet,
i creia que potser pensaven
que, si tenien l’oportunitat de
marxar, ho farien sense pro-
blema, però tot el contrari, fet
que em va reforçar molt més en
la meva idea de continuar tre-
ballant des d'Esquerra Repu-
blicana per les meves veïnes i
veïns tot i l'esforç, hores i feina
que comporta.

En el moment que escric
aquest article encara no sé el re-
sultat de les votacions, ni si
hem aconseguit els objectius
que desitjàvem ni quantes ve-
ïnes i veïns ens han dipositat la
seva confiança, però el que
sí que recomano a tothom que
tingui interès per entrar a la po-
lítica local és que faci el pas en-
davant, que val molt la pena i
que no se'n penediran.
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Val la pena
per Roger Bayó (ERC Ripollet)

A les xarxes

@AlbertLloreta: Pobre Jordi Martí Grau,
que ha fet la feina bruta de mentir durant
setmanes negant cap “operació estranya”
de vots amb el PP...

@jaumecollboni: És el més alt honor ser el
nou alcalde de @bcn_ajuntament. Amb hu-
militat, afronto el repte més gran de la meva
vida. Seré l’alcalde de tots els barcelonins/es.

#AlcaldeCollboni

@elsmatins: Negocien per la Diputació: Xa-
vier Trias defensa la feina feta per la socialista
Núria Marín i ha obert debat en el seu par-
tit sobre la reedició del pacte Junts-PSC.

#QueElsBombin? #ComunsAmbPP

Els semàfors

La Policia Local de Barberà 
ha detingut tres persones per

delictes relacionats amb el cultiu
i el tràfic de marihuana, una de
les quals va ser enxampada amb

156 quilos de droga. 
A la plantació desmantellada 
hi havia més de 150 plantes.

pàgina 14Policia de Barberà

L’Ajuntament de Ripollet torna 
a organitzar el programa cultural
Festiu!, que cada juny omple la
ciutat d’activitats per a tots els
públics. Els actes que ja s’han fet
han tingut bona rebuda i encara
se n’han de celebrar d’altres 
com la setmana del Japó.

pàgina 16Aj. de Ripollet

L’Associació Ripollet Rock 
ja ha presentat el cartell 

de la 30a edició del seu festival.
Se celebrarà el 25 d’agost i

enguany els caps de cartell seran
els finlandesos Stratovarius.
També hi haurà altres grups
nacionals i internacionals.

pàgina 16Ripollet Rock
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NLes millors
perles

Dels creadors del Titanic, arriba el Titan. Un submarí turístic
que explorava les restes de l’emblemàtic transatlàntic ha

desaparegut. Els passatgers que hi viatjaven eren milionaris,
entre els quals hi havia un dels homes més rics del Pakistan. 

El masclisme no marxa. Un home va dir a la seva dona que
no feia res a casa i ella va reaccionar de la millor manera:

efectivament, va començar a no fer res. El resultat en pocs
dies va ser el caos. Esperem que aviat arribi el divorci.

De fet, el masclisme ha entrat també a les institucions. El nou
president del Parlament balear, Gabriel Le Senne, té

publicades piulades com aquesta: “Les dones són més
bel·ligerants perquè no tenen penis”. És de Vox, per si dubtàveu.

Una teleoperadora mor i els companys han de continuar
treballant dues hores més amb el cadàver al costat. No

ha passat a un país llunyà, ha passat a Madrid, i és una
mostra de la societat que tenim. Res més podem afegir.

LA FOTOAjuntament de Barcelona

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@alexfont: Ja fa dies que a les cases oku-
pades de la Bonanova no hi ha ni un cotxe
de policia. No és que el problema hagi
desaparegut. És que no n’hi havia cap.

@HiginiaRoig: [L’endemà dels plens d’in-
vestidura] “Els que escullen el mal menor
obliden amb gran rapidesa que estan es-
collint el mal” - Hannah Arendt.

@massanagranaire: Tant de bo algun dia
ens prenguem la independència de Cata-
lunya tan seriosament com se la prenen
els espanyols.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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Bellaterra canvia de
president per primer cop

POLÍTICA4Els resultats de les
eleccions municipals del 28 de
maig van marcar un abans i un
després a Bellaterra. I és que per
primera vegada en la història de
l’Entitat Municipal Descentralit-
zada (EMD) hi ha hagut un can-
vi de president. Fins ara Ramon
Andreu, de Gent per Bellaterra,
havia estat al capdavant de l’EMD,
però ara ha agafat les regnes Jo-
sep Maria Riba, de Bellaterra
Endavant! El nou president va re-
bre el 58% dels vots i la majoria
absoluta, mentre l’expresident
va rebre el 20% dels suports.

Tot i que cal recordar que
ambdós partits estan a favor de
l’annexió de l’EMD a Sant Cugat,
des de Bellaterra Endavant! han
defensat “una nova manera de
governar, de menys litigis i mol-
ta més negociació i pactes”.
“L’objectiu és trencar amb l’es-
tacament crònic en infraestruc-
tures, cohesió social, relleu ge-
neracional i el distanciament
amb Cerdanyola”, deia Riba en el
ple d’investidura del 17 de juny.
“És imprescindible fer bé les
competències actuals per dema-
nar de noves”, afegia.

POLÍTICA4El nou govern local ja
ha començat a caminar, nova-
ment amb Carlos Cordón al cap-
davant i amb un cartipàs estruc-
turat en quatre grans àmbits:
Recursos, Coneixement, Ciutat
Sostenible i Societat. Aquestes
àrees les lideren Pepi Rivera,
David González, Javier Sánchez
i Sonia Rodriguez respectiva-
ment, que són els quatre primers
tinents d’alcalde del mandat, per
aquest ordre. Mentre que Cor-
dón, per la seva banda, assu-
meix les Relacions Institucio-
nals i la Promoció de la Ciutat.

Entre els canvis importants,
destaca la incorporació de 8 nous
membres al govern. Dels 14 regi-
dors socialistes només 6, entre ells
l’alcalde, repeteixen. La tinent
d’alcalde Rodriguez és una de
les cares noves i lidera la regido-
ria d’Habitatge, com Antonio
Otero que està al capdavant de la
regidoria de Medi Ambient i
Transició Energètica, Jaume
Folch que lidera la de Seguretat i
Cristina Padilla, regidora de Co-
merç i Ocupació. Mentre que

Andrea Borrego és la nova regi-
dora d’Igualtat i Feminisme i
d’Infància i Joventut, Santiago
Moro de Participació i Transpa-
rència, Conchi Martínez de Mo-
bilitat i Pilar Abdell d’Educació.
Aquesta cartera abans la liderava
González, que passa a assumir la
regidoria de Cultura.

D’altra banda, cal recordar
que  Cordón revalidava el càrrec
al ple d’investidura del 17 de
juny amb majoria absoluta des-

prés d’haver obtingut 14 regidors.
“Tant el govern com jo tindrem
com a objectiu prioritari millora
la vida de Cerdanyola”, deia en el
seu discurs. També recordava la
feina feta en els darrers 4 anys i
es mostrava “obert al diàleg i a fu-
gir de la confrontació”, concloïa.

A banda dels socialistes, el
nou Ajuntament està format per
4 regidors d’ERC, 2 del PP, 2 de
Guanyem i els regidors en solitari
d’En Comú Podem, Junts i Vox.

Membres del nou Ajuntament. Foto: Ajuntament

El govern local aposta per
renovar-se amb 8 cares noves

Riba, en el ple d’investidura. Foto: Ajuntament

Educació | L'Escola Xarau, reconeguda
L’Escola Xarau ha estat guardonada amb uns dels premis Baldiri Reixac pel
projecte Cerdanyola Abans i Ara, que han tirat endavant alumnes de 4t de
primària i que ha permès posar en valor el patrimoni arquitectònic local.
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Elsaltresestrangers:
rics,nòmades iexpats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que laGolden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Tres detinguts per cultiu 
i tràfic de marihuana

SUCCESSOS4La Policia Local
de Barberà desmantellava el pas-
sat 13 de juny una plantació de
marihuana amb 156 plantes en un
local del carrer Verge de Mont-
serrat. Els agents van detenir
dues persones per un presump-
te delicte contra la salut pública i
per un presumpte delicte de de-
fraudació de fluid elèctric.

La plantació es va descobrir
arran d’una trucada del veïnat que
alertava “d’un fort olor de mari-
huana”, detallen des del cos. Un
cop dins del local, els agents van
comprovar que es tractava d’una

“complexa i sofisticada instal·la-
ció per al cultiu massiu d’aques-
ta droga”, informaven.

D’altra banda, dies abans, els
Mossos i la mateixa Policia Local
van detenir un home amb 156 qui-
los de marihuana. Una patrulla va
enganxar dos conductors inter-
canviant “bosses de grans di-
mensions” al mig del carrer. En
veure els agents van fugir, deixant
els vehicles oberts. A l’interior
del d’un d’ells es van localitzar 146
bosses  plenes de cabdells de ma-
rihuana. Fins ara, però, només
s’ha localitzat un dels dos homes.

POLÍTICA4L’Ajuntament de
Barberà ja té nou govern, liderat
un altre cop pel socialista Xavier
Garcés. Després del ple d’inves-
tidura del 17 de juny es presen-
tava el nou cartipàs municipal
que, tot i incloure pocs canvis,
compta amb algunes novetats
importants. Entre els 7 regidors
que de nou formen el govern hi
ha dues cares noves: la de Susana
González i la d’Isabel Otero.

Davant l’absència de les exre-
gidores Mónica Madueño i Maria
Teresa Colomer, s’ha aprofitat
per fer alguns intercanvis de re-
gidories. Mentre que el primer ti-
nent d’alcalde, Daniel González, es
manté al capdavant de la cartera
d’Educació, cedeix la de Salut i
Benestar Animal a Susana Gon-
zález, i Mònica Sempere, segona
tinent d’alcalde, agafa la nova re-
gidoria de Feminisme. Per la seva
banda, el tercer tinent d’alcalde,
Carles Ortiz, es manté al capda-
vant de les regidories de Medi Am-
bient i Transició Energètica, però
cedeix la de Mobilitat al quart ti-
nent d’alcalde Joan Muñoz.

Aquest continua dirigint la carte-
ra de Cultura, agafa la d’Hisenda
de l’exregidora Colomer i dona la
d’Esports a Susana González. Fi-
nalment, Otero lidera les carteres
d’Atenció Ciutadana i Consum
de l’exregidora Madueño.

Cal recordar que el nou govern
continuarà governant en minoria
i en solitari davant la manca d’a-
cords al ple d’investidura. Tot i
això, l’alcalde Garcés es mostrava
obert a “arribar a acords, a pactes
i a consensos per tirar endavant la

ciutat”, deia. Sobretot ara que
l’Ajuntament passa d’estar format
per 5 partits, a estar-ho per 8. I és
que a banda dels 7 regidors del
PSC n’hi ha 3 de Tot per Barberà,
3 de Plataforma Ciutadana, 2
d’ERC, 2 dels comuns, 2 del PP, 1
de Vox i 1 d’EUiA.

Finalment, Garcés també ex-
pressava en el seu discurs el seu
“compromís amb tota la ciutat” i
manifestava les seves ganes de “se-
guir construint una societat millor
i una Barberà millor”, concloïa.

Els nous membres del consistori. Foto: Ajuntament

En minoria, en solitari i amb el
mateix nombre de regidors

Plantació desmantellada al carrer Verge de Montserrat. Foto: Ajuntament

Cultura | Nova temporada d’espectacles al TMC
El Teatre Municipal Cooperativa ha presentat la nova temporada de tardor.

La programació inclou una dotzena de propostes que van des del teatre
familiar i la interpretació de clàssic, fins als espectacles de flamenc o blues.
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El programa Festiu! torna a
omplir Ripollet d’activitats

CULTURA4Amb l’arribada del
mes de juny arriba també el Fes-
tiu!, el programa d’activitats que
cada any organitza l’Ajuntament
de Ripollet per omplir la ciutat
d’actes per a tots els públics al llarg
d’aquest mes. En concret, en-
guany s’han tirat endavant una
trentena de propostes que dona-
ven el tret de sortida el dia 2. 

La Picada de colles de Gitanes
del Vallès i el Festival flamenc han

estat els actes amb més partici-
pació. Tot i això, també cal des-
tacar la jornada de portes obertes
a l’Arxiu, les classes de ioga o la
presentació dels projectes de final
de curs de l’alumnat.

El més esperat del programa,
però, arribarà del 26 al 30 de juny,
quan se celebrarà la setmana de
la cultura japonesa, la Ikigai Ja-
pan Week, amb concerts, tallers,
exhibicions i clubs de manga.

Els Stratovarius, caps de
cartell del 30è Ripollet Rock

MÚSICA4El Ripollet Rock Fes-
tival està d’aniversari. I és que
el 25 d’agost se celebrarà la
seva 30a edició al parc dels Pi-
netons amb artistes de primer
nivell i vinguts d’arreu del món.
En concret, els cap de cartell són
la banda més coneguda del po-
wer metal europeu, els finlan-
desos Stratovarius. Van ser un
referent d’aquest gènere du-
rant els anys 90 i ara feia set
anys que no treien un disc.

Els altres quatre grups que
acaben de conformar el progra-
ma d’enguany són el quintet de
heavy metal i hard rock clàssic,
Cobra Spell, la banda de death
metal Persefone i dues propos-
tes nacionals: el nou grup De-
lalma, fundat per Manuel Seoa-
ne, exguitarrista de Mägo de
Oz, i Dry River, una banda de
rock progressiu de Castelló. Com
sempre, l’organització és a càr-
rec de l’Associació Ripollet Rock.

POLÍTICA4Ripollet torna a estar
liderat pels socialistes després
de dos mandats amb Decidim a
l’alcaldia. El nou govern local té
Luis Tirado al capdavant i ja ha
començat a treballar juntament
amb ERC, que és el seu soci. I és
que el PSC, que té 10 regidors, ha
pactat amb els republicans, que
en tenen dos, per aconseguir la
majoria absoluta. 

Al llarg d’aquest mandat, la
primera tinent d’alcalde i mà dre-
ta de Tirado serà Eva Herrera, que
també liderarà una de les regi-
dories més importants, com la
d’Economia, Mobilitat i Ocupació.
Mentrestant, la cartera de  Serveis
Socials estarà encapçalada per
la segona tinent d’alcalde, Sonia
Martín, la de Cultura pel candidat
republicà i tercer tinent d’alcalde,
Roger Bayó, i la d’Esports i Salut
pública per Manel Martínez. Per
la seva banda, Óscar López diri-
girà la d’Educació, Montserrat
Arráez la de Feminisme i LGTBI,
Bárbara González la d’Habitatge,
Diego Puig la de Medi Ambient i
el mateix alcalde Tirado la d’Ur-

banisme. La resta de membres del
govern són Lurdes Serra, Melodi
López i Manuel Parra.

Pel que fa a les regidories, se
n’han creat de noves, com són les
de Política Lingüística, Benestar
Animal, Serveis Jurídics, Turisme
i Mercat Municipal. A més, s’han
simplificat les àrees de govern a
quatre: Serveis a les Persones,
Ciutat, Organització Interna i
Promoció Econòmica. “Hem vol-
gut actualitzar l'estructura per

ser més àgils i poder prendre de-
cisions de forma més ràpida”,
deia Tirado.

D’altra banda, cal recordar
que al ple d’investidura del 17 de
juny el batlle feia èmfasi en la im-
portància del pacte amb ERC,
que “se sustenta en  la confiança,
el compromís feminista i el pac-
te antifeixista”, deia. La resta de
partits que formen el consistori
són Decidim, amb 6 regidors,
Vox amb 2 i el PP amb 1.

Regidors del PSC. Foto: PSC Ripollet

El nou govern del PSC i ERC
fa els seus primers passos

Literatura | L’escriptor Xavier Bosch visita Ripollet
L’escriptor i periodista Xavier Bosch, premi Ramon Llull per la seva obra
Algú com tu, visitava la Biblioteca Municipal de Ripollet el 21 de juny per

comentar la seva novel·la i celebrar la cloenda dels clubs de lectura.
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Intentar deixar de fumar, una
nova moda o la falsa creença
que el perjudici per a la salut no
és greu són alguns dels motius
que han situat els vapes i les ci-
garretes electròniques com un
element capaç de substituir el ta-
bac tradicional entre els joves. O
això sembla. En la setmana sen-
se fum, coincidint, com és lògic,
amb el Dia mundial sense tabac
(31 de maig), el Departament de
Salut va publicar les dades del
consum de tabac durant el 2022.
Mostren que el 19% dels joves de
15 a 24 anys consumeixen tabac.

Però el que fa interessants
aquestes dades és la que té a
veure amb el consum de vapeso
cigarretes electròniques. I és que
els adolescents comencen a adop-
tar aquesta tendència com la
nova forma de fumar, sigui amb
nicotina o sense. La Sociedad
Española de Medicina de Fami-
lia y Comunitaria (SEMFYC),
també en el marc de la setmana
sense fum, ha publicat els resul-
tats de l’enquesta sobre el consum
de tabac entre la població espa-
nyola. De les xifres, crida l’aten-
ció que en la franja d’edat entre
els 14 i els 18 anys el consum de
vapejadors és del 21%, mentre
que el consum de cigarretes tra-
dicionals és del 13%.

TIPUS DE CONSUMIDOR
Tot i que la xifra més elevada és en
aquesta franja d’edat, el consum
de cigarretes electròniques cada
cop és més comú també en edats
més avançades. És el cas d’en Joel
i la Sara, dos joves de 25 i 23 anys
que, a més, són dos perfils dife-
rents que han caigut en aquesta
nova tendència dels vapes.

En Joel no ha estat mai fu-

mador de tabac convencional,
però fa uns mesos va començar a
fumar vapes. “Una amiga en
fuma i veus que fa bona olor, i em
va venir de gust provar-ho”, ex-
plica. Aquest jove relata que al
principi consumia els que no te-
nen nicotina i sempre amb un ús
recreatiu. “Ara no en faig un ús
diari, però sí que en consumeixo
unes tres nits a la setmana i in-
tento no fer-ho mai de dia”. Però
finalment n’ha acabat comprant
amb un 2% de nicotina. Tot i ser
conscient dels components ad-
dictius, insisteix a definir el seu
consum com el d’una catximbao
pipes d’aigua.

Per la seva banda, la Sara sí
que era fumadora de tabac tradi-
cional i el motiu que la va portar
a provar l’electrònic va ser diferent
del d’en Joel. Aquesta jove expli-
ca que no li agradava l’olor que els
cigarrets convencionals li deixaven

al cos, a banda que volia reduir el
consum de tabac. A través d’unes
amigues va conèixer una marca
que “en comptes de cremar el ta-
bac i fumar-lo, el que fa és escal-
far-lo sense que arribi a la com-
bustió”, explica. Tot i això, afirma
ser conscient que no deixa de ser
dolent per a la salut, però sí que
considera que és menys perillós
que el tabac convencional. Tot i el
canvi, la Sara admet que no n’ha
acabat “convençuda” i que ha tor-
nat a fumar cigarretes, sense dei-
xar de banda les electròniques.

El testimoni de tots dos mos-
tra les diverses motivacions que
porten els joves a fumar cigarre-
tes electròniques, sigui per moda,
pel gust que tenen o per intentar
reduir el consum de tabac.

QUÈ HI DIUEN ELS EXPERTS?
Fa temps que les administracions
imposen mesures més restrictives

contra el tabac per intentar redu-
ir-ne cada cop més el consum.
Però l’aparició dels vapespot su-
posar un canvi d’estratègia de la in-
dústria tabaquera que expliqui el
seu augment. Així ho pensa Ja-
cobo Sellarés, pneumòleg de l’Hos-
pital Clínic, que considera que
“l’electrònic és el nou negoci”. Se-
llarés continua dient que “el ci-
garret tradicional s’acabarà perquè
la gent jove el substituirà”.

En aquest sentit, el pneumò-
leg explica que la publicitat d’a-
quests productes, que va crei-
xent, ja està enfocada al seu con-
sum i no pas al fet que la persona
deixi de fumar. Un exemple és el
festival Primavera Sound, on a l’e-
dició d’enguany es podia veure
com una marca d’aquest sector te-
nia un estand a l’entrada del re-
cinte per donar-se a conèixer.

D’altra banda, hi ha la con-
cepció de perillositat del consum

de les cigarretes electròniques, si-
guin les que tenen nicotina o les
que no. El pneumòleg del Clínic
explica que saben que és perju-
dicial, però pel fet que és un pro-
ducte molt recent “encara no es
pot quantificar el dany exacte”.
“Sospitem que les conseqüències
negatives són menors, però sí
que sabem que hi ha derivats
cancerígens i que també poden
provocar problemes cardiovas-
culars”, afegeix Sellarés.

Per últim, el pneumòleg tam-
bé alerta del consum en augment
en adolescents. Tot i que afirma
que acabarà substituint el tabac
convencional, creu que “ara ma-
teix el cigarret electrònic és la
porta d’entrada al cigarret de
tota la vida”. Amb tot, l’expert
acaba dient que “la gent que
fuma electrònic ho farà cada cop
més, i la que se’n cansi conti-
nuarà amb el tabac tradicional”.

Els joves prefereixen ‘vapejar’
» El fenomen de les cigarretes electròniques va a l’alça entre els joves i fa de porta d’entrada al tabac
» Experts i entitats demanen més esforços per alertar del perill que comporta aquesta nova moda

El consum de cigarretes electròniques ha augmentat entre els joves fins al punt de ser la porta d’entrada al tabac tradicional. Foto: Departament de Salut

Guillem Francàs
CERDANYOLA
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

Campanya contra els incendis

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”
» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.
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Esports Futbol | Oliver Ballabriga continuarà dirigint el Cerdanyola FC 
Després d’assolir la permanència a Segona RFEF, el Cerdanyola FC ha anunciat la renovació d’Oliver

Ballabriga, el tècnic que l’ha fet possible. “El club és ambiciós, però s’ha de tocar de peus a terra. L’objectiu
és consolidar-se a la categoria”, assegura el tècnic en una entrevista per al programa En Joc, de La Xarxa.

"Ma mare, Elisabeth Sunday,
m'ha regalat poder veure la vida
amb els seus ulls i m'ha donat
amor, i amb amor pots moure el
que calgui. També m'ha transmès
força i molta pau. Si soc una per-
sona segura, relativitzo els pro-
blemes i tinc les eines per en-
frontar-me al que vingui, és tam-
bé gràcies a com m'ha educat", s'o-
bre Cynthia Molina (Barcelona,
1987), capitana del CB Granollers.

"Em conformaria a tenir una
quarta part d'ella, perquè era tan
gran...", continua Molina. La
seva mare semblava una actriu
francesa, tenia el seu estil propi
i era molt elegant. "Mai la vaig
veure plorar ni perdre el som-
riure. L'Elisabeth era inesgota-
ble i el pilar de la família", afe-
geix l'entrevistada, que segura-
ment ha heretat la llum, l'ex-
pressivitat i l'oratòria materna.

Inquieta per genètica, Molina
va provar també amb la gimnàs-
tica rítmica, el tenis, el beisbol o
l'handbol. De fet, quan Enric Ma-
sip era entrenador del primer
equip del Club Handbol Vilama-
jor li va insistir molt perquè s'hi
apuntés. De petita va fer ballet en
un casal de Badalona. "Malgrat
que vam guanyar alguns premis,
ho fèiem per passar-ho bé, i la ve-
ritat és que era divertit", recorda.  

La llinassenca conserva la
il·lusió, la puresa i els seus ulls
d'exploradora d'una nena, les ga-
nes d'investigar i sorprendre's, i de
no veure els obstacles o d'afron-
tar-los sense por. És inesgotable

com quan, amb dos anys, anava a
la pista del SESE a veure jugar el
seu germà Jacob Molina. S'ho
passava pipa com a espectadora i
jugant amb la pilota amb la seva
germana Lara, a qui s'assembla
tant que hi ha qui les coneix com
les bessones. Aquell va ser el seu
primer contacte amb el bàsquet,
que no va practicar fins als 11 anys
i al Club Bàsquet Llinars, on va
viure un curs molt especial.  

Algun observador del CBF
Universitari de Barcelona, futur
UB Barça, la va veure en un tor-
neig i van voler que fes les provés
d'accés. Molina recorda perfec-
tament la por que tenia abans
d'entrar per la porta i com la
mare va tornar a trobar les pa-
raules adequades: "Fes el que vul-
guis. Igual que hem vingut po-
dem marxar, eh". I la nena va op-
tar per endinsar-se en el repte.

PRENDRE DECISIONS
"Ma mare em va donar la pilo-
ta i em va dir... 'Vinga, entra'. En
aquell moment em vaig comen-
çar a enamorar del bàsquet, que
m'ha regalat experiències i amis-
tats meravelloses", comparteix,
emocionada. L'Elisabeth deixa-
va que els fills prenguessin les
seves pròpies decisions.

L'entrevistada va tenir sem-
pre clar que, per molt que ha-
gués d'invertir més de tres ho-
res entre anar i tornar, i que so-
vint doblés en equips, no podia
faltar a cap entrenament de
l'Universitari. Al club hi va ater-
rar com a infantil i va arribar a
entrenar-se i anar convocada a
alguns partits de la Lliga Fe-
menina amb el primer equip,
que dirigia Carme Lluveras.

Els seus caps de setmana eren
de bàsquet. Fora de la pista tam-
bé s'hi deixava l'ànima i era la mi-
llor estudiant de la classe. És
molt autoexigent i competitiva
amb ella mateixa. "Va ser dur
compaginar-ho tot, però tornaria
a repetir camí perquè era un
premi poder créixer en dos equi-
ps. Les generacions d'ara han
canviat. Potser et diuen: 'Avui no
em puc quedar'", exposa la pivot.    

Això sí, quan es va matricular
en Enginyeria a la UPC, va pensar
que hauria de deixar el bàsquet per
manca de temps, perquè havia
d'estar a la universitat matí i tar-
da, i va renunciar a ofertes de di-
versos clubs, també de l'estranger.
No va trigar gaire a replantejar-se
la decisió i va fitxar pel Joventut
Esportiva de Terrassa (JET) de
Jordi Justribó, en aquell moment
a Copa Catalunya. No s'imagina-
va que acabaria convertint-se en

la jugadora amb més partits a la
categoria. Després vindrien UE
Mataró, Barça CBS, Uni Girona,
Barça CBS de nou, CBF Cerda-
nyola, el retorn a la UE Mataró i
aquesta etapa al CB Granollers, on
també és col·laboradora de la sec-
ció femenina amb l'objectiu de
promocionar el bàsquet femení.  

Quin serà el seu pròxim capí-
tol a les pistes? "Bona pregunta...
[Riu, ho fa molt sovint]. Segur que
el que vingui serà positiu", respon.
Ara, després de la temporada
"més difícil" de la seva carrera, no
pot prendre cap decisió. "Com els
meus germans, em vaig passar ga-
irebé tres mesos a l'Hospital Vall
d'Hebron amb ma mare. Els par-
tits, els entrenaments i el contac-
te amb l'equip m'ajudaven a des-
connectar. Al CB Granollers em
cuiden molt", agraeix. El curs
també ha estat molt difícil pels re-
sultats (l'equip va ser penúltim,

amb només cinc victòries) i pel re-
lleu a la banqueta, que "sempre és
un moment complicat".    

És l'única jugadora que ha
guanyat tres títols consecutius i
amb tres equips diferents (Bar-
celona Sants, CB Santfeliuenc i
Dixon) al Circuit Català Pro de
3x3. L'anècdota de com va fer els
fitxatges per al Barcelona Sants
ho diu tot d'ella: "Vaig quedar per
dinar amb tres amigues meves
que no es coneixien, la Mariona
Ortiz, la Merion, amb qui con-
necto amb la mirada, la Clàudia
Guri i la Lara Fernández, i ens
vam entendre de pressa. El ren-
diment esportiu va ser immediat".
Amb Serena Mirat, Maria Olmo
i Andrea Sisniega ha format part
de la primera selecció absoluta ca-
talana de 3x3 de la història.

Quan li comento que desprèn
una humilitat reivindicativa, com-
parteix una conversa amb la Pili
Bilbao, que la va entrenar al CBF
Cerdanyola i a qui admira molt:
"Recordo que li comentava que jo
no volia ser capitana, i és un rol
que les companyes m'han donat.
Suposo que lidero des de la hu-
militat i la reivindicació. En Mar-
tí Roget em deia que ho faig des de
darrere, controlant l'equip. Puc
carregar-me el grup a l'espatlla i
parlar quan he de parlar".  

Té una mirada neta, de bon-
dat, i molt descansada, perquè
dorm i menja bé, i no deixa de cui-
dar-se, respectar-se i escoltar-se.
"Quan trobes el teu camí i tens les
coses clares, no perdràs el temps
en preocupacions que no són re-
als ni en persones que no sumin.
En poc temps sé si algú és sa per
dins", enraona amb un somriure.
A qui es deu assemblar?

Toni Delgado
CERDANYOLA

Els ulls de CynthiaMolina
» L’expivot del CBF Cerdanyola, que té el rècord de matxs a Copa Catalunya, descriu l’amor per la mare
» “Mai vaig veure plorar ni perdre el somriure a l’Elisabeth; era inesgotable, el pilar de la família”, diu

Cynthia Molina amb la seva samarreta del CB Granollers. Foto: Toni Delgado
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Coralina és la serventa de la mansió
d’Ottavio, on va néixer i va ser criada “com
una filla” al costat de l’hereu, el jove Flo-
rindo. Però ara el senyor Ottavio ha en-
viudat en una edat avançada i s’ha tornat
a casar amb Beatrice, que mou tots els fils
amb astúcia per tal que el seu propi fill, Le-
lio, sigui el destinatari de l’herència del vell. 

A la Biblioteca de Catalunya.

Teatre

Coralina, la serventa amorosa
La Perla 29

El grup Les Montses, de Sant Vicenç dels
Horts (Baix Llobregat), ha publicat el
seu quart àlbum: De tots colors (Discme-
di). Segons la discogràfica, es tracta del
disc on el grup ha deixat més de banda
el seu folk habitual per començar a ex-
plorar sons més electrònics. Això sí, re-
marquen que ho han fet sense perdre l’es-
sència que els caracteritza.

Música

L’Isaías, de 40 anys, era un arquitecte pro-
metedor. Ara passa els dies entre l’estu-
di i el parc on juguen els seus fills, i sent
que no és on hauria de ser. Amb la seva
dona, l’Ainhoa, es va notant el pas del
temps i l’esgotament de la paternitat. En
aquest context, l’Isaías estableix una
amistat amb la Sonia, mare d’un altre nen
de l’escola, amb qui aprendrà molt.

Pelis i sèries

Una vida no tan simple
Félix Viscarret

De tots colors
Les Montses

L’Orgullosa 2023
Barcelona torna a celebrar enguany el Dia Internacional
de l’Orgull LGTBI, que es commemora el 28 de juny, amb

la segona edició de l’Orgullosa. El Moll de la Fusta serà
l’escenari d’un concert multitudinari que estarà presentat
per l’artista Llum i que constarà de tres parts diferents. El
primer bloc comptarà amb la direcció artística de Raül

Refree i estarà dedicat al flamenc. El segon, més folk i fes-
tiu, tindrà les Tanxugueiras com a protagonistes, i final-

ment, durant el tercer bloc, el Moll de la Fusta es converti-
rà en una passarel·la carregada de fantasia i energia. 

R A F A  P E Ñ AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Cartes a la mare. I ara la lluna somriués un
homenatge a una dona, a una mare. Una
reflexió sobre la vida, la mort, la incerte-
sa i la felicitat. Un intent de posar parau-
les a sentiments i emocions. Un recull de
vivències de l’autora, la periodista Meritxell
Vañó, marcats per la mort de la seva mare
als 56 anys i pel confinament de la pan-
dèmia de la covid el 2020.

Llibres

Cartes a la mare. I ara la lluna...
Meritxell Vañó Marco

|Park Beyond
Dissenya, crea i gestiona el teu propi parc d’atraccions en aquest

divertit videojoc disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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L’Acadèmia Catalana de Gastronomia i Nu-
trició va entregar els seus premis el passat
15 de juny als jardins del Palau de Pedral-
bes, a Barcelona. El triomfador de la gala

va ser el xef Rafa Peña, que va rebre el mà-
xim guardó, el Premi Nacional de Gastro-
nomia 2023. Actualment, Peña és copro-

pietari, juntament amb Mireia Navarro, del
restaurant Gresca, situat a l’Eixample bar-

celoní. La seva trajectòria professional,
però, ha estat vinculada a altres restau-

rants de renom, entre els quals destaca El
Bulli. Per al president de l’Acadèmia, Carles
Vilarrubí, Peña s’ha convertit “en un refe-
rent del que és la cuina catalana tradicio-

nal, però moderna”, tal com ha dit a Catalu-
nya Ràdio. Qui vulgui comprovar per què,

segurament haurà de fer cua al Gresca.

Famosos

Ser un cuiner de renom
És el copropietari del restaurant barceloní Gresca

Guanyar el Premi Nacional de Gastronomia
És el guardó que atorga l’Acadèmia Catalana de Gastronomia

Ganes de tastar els seus plats
Els usuaris que ja ho han fet creuen que el premi és merescut
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CRÒNICS

Els costos de les malalties cròniques o de llarga evolució
representen el 75% de les despeses a l’atenció sanitària 

TERÀPIA

DESPESA

SALUT

E S T I L S  D E  V I D A

iMEDICINA PREVENTIVA
L’exercici físic estalvia problemes, particularment en l’àmbit de
la salut. Però també estalvia diners a la sanitat pública. Això és el
que es desprèn d’un estudi elaborat per l’Associació d’Inferme-
ria Familiar i Comunitària de Catalunya, segons el qual les activi-
tats comunitàries de prevenció de la salut estalvien fins a 5.626
euros per individu i any a la sanitat pública. 

L’estudi, liderat per la infermera del CAP Terrassa Nord San-
dra Bravo, analitza el cost i la qualitat de vida dels pacients
abans i després de les intervencions comunitàries dutes a terme
per prescripció mèdica al seu centre d’atenció primària. Les in-
tervencions consistien en teràpies de ball, exercicis de forma i
estiraments, tallers psicoeducatius o teràpies d’entrenament fí-
sic, totes adreçades a persones amb dolor crònic, síndrome de
sensibilitat central o fragilitat funcional.  

Després de fer totes aquestes activitats, del 19% de les per-
sones que presentaven fragilitat originalment es va passar a un
3%. I també es van observar millores notables en l’energia, el
dolor, les relacions emocionals, el son, l’ansietat o la depressió
en malalts crònics i amb problemes d’ànim. 

L’exercici fa salut i estalvia diners

A Espanya, el 49,3% dels homes i el 59,1% de les dones
de més de quinze anys pateixen algun dolor crònic 

Les claus

Després del programa terapèutic d’exercici físic i de la teràpia
psicoeducativa, els malalts mostren molts avenços

Les relacions emocionals, el son o la salut mental milloren
amb l’exercici, però també es poden reduir els dolors 
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